
آرمان ملی: در این روزها بحث استعفای درستکار و حضور 
کاوه در راس کادر فنی تیم ملی کشتی آزاد کشورمان مطرح 

شده است. 
   انتخاب و حاشیه ها 

پس از ناکامی تیم ملی کشتی آزاد در المپیک توکیو که به کنار 
رفتن غلامرضا محمدی از هدایت تیم ملی منجر شد، علیرضا دبیر 
بلافاصله در اقدامی قابل پیش بینی پژمان درستکار دوست بسیار 
نزدیک و هم تیمی سابق خود را به عنوان سرمربی تیم ملی انتخاب 
کرد. مهر در ادامه نوشت: انتخاب او برای هدایت تیم ملی کشتی 
آزاد با انتقاد زیاد جامعه کشتی همراه بود، اهالی این رشته ورزشی 
معتقد بودند درستکار سابقه مربیگری در تیم ملی را ندارد و چه 
بسا قهرمانان و مدال آوران بزرگ تری نسبت به او در جامعه کشتی 
هستند که می توان سکان هدایت تیم ملی را به آنها سپرد، اما دبیر 
به هم تیمی سابق و دوست نزدیکش  اعتماد داشت و با وجود همه 
مخالفت ها کار را به او سپرد. واکنش های منفی و انتقادها به قدری 
به پژمان درستکار زیاد بود که او بعدها از اینکه مورد استقبال 
خوبی قرار نگرفته بود ابراز گلایه کرد. اولین آزمون پیش روی 
درستکار در تیم ملی، مسابقات جهانی نروژ بود، درستکار برای 
آماده کردن تیمش در این رقابت ها کمتر از دو ماه فرصت داشت. 
در نهایت تیم او در این مسابقه با کسب ۳ مدال طلا، ۳ نقره و 

یک برنز و ایستادن بر سکوی سومی 
به کار خود پایان دادند. این نتیجه، 
بهترین آغاز برای درستکار بود. در 
مسابقات جهانی نروژ طلسم شکنی 
حسن یزدانی مقابل دیوید تیلور هم 
بازتاب گسترده ای در ایران و جهان 

داشت که همه این افتخارات به 

پای درستکار و نسخه او برای تیم ملی نوشته شد. البته که اهالی 
کشتی معتقد بودند این نتیجه حاصل کار تیم قبلی بوده چراکه 
قطعا یک مربی نمی تواند کمتر از دو ماه چنین نتیجه ای کسب 
کند. مسابقات جهانی نروژ هم بعد از المپیک برگزار شد و طبیعی 
است که همه مدعیان با همه توان در این مسابقه شرکت نکنند. 
با این حال این نتیجه به پای درستکار نوشته شد و فدراسیون 
کشتی هم به انتخاب او و حمایتش مصمم تر شده بود. تیم تحت 
هدایت درستکار یک سال بعد و در مسابقات جهانی ۲۰۲۲ بلگراد 
با کسب ۲ مدال طلا، ۳ نقره و ۲ برنز عملکرد قابل قبولی کسب 
کرد و به عنوان نایب قهرمانی رسید. البته روس ها در این مسابقات 
حضور نداشتند. شکست سنگین حسن یزدانی مقابل تیلور در 
مسابقات جهانی بلگراد این نتایج را تحت الشعاع خود قرار داد. 
تیم کشتی آزاد ایران با هدایت درستکار در سومین آوردگاه 
جهانی شهریورماه امسال به میدان رفت که حاصل کار آنها تنها 
یک مدال طلا، ۲ نقره و یک برنز و کسب عنوان نایب قهرمانی بود. 
البته به اعتقاد بسیاری از کارشناسان کشتی، این نایب قهرمانی 
با فاصله ۳۸ امتیازی از آمریکا که با ۱۴۸ امتیاز قهرمان شد و البته 
محرومیت تیم روسیه، نتیجه قابل قبولی برای آزادکاران ایران 
نبود و این بار هم اهالی کشتی انتقادهای خود را روانه پژمان 
درستکار کردند به خصوص اینکه در مسابقات جهانی امسال، 
حسن یزدانی مقابل دیوید تیلور ضربه فنی شد. رحمان عموزاد 
بسیار بی رمق ظاهر شد و در جایگاه پنجم قرار گرفت در حالی که 
رحمان در مسابقات جهانی سال قبل یکی از مدال آوران طلایی 
تیم ایران بود. بعد از نتایج ضعیف تیم ملی در مسابقات جهانی و 
نگرانی برای المپیک پاریس، انتظار می رفت تغییراتی در کادر 
فنی ایران رخ بدهد، البته پژمان درستکار در نشست خبری 
در پاسخ به مهر این 
موضوع را رد کرد و گفت 
صحبتی از تغییر با او 
نشده است، اما حالا بعد 
از مسابقات لیگ که ضعف کشتی 
آزاد بیش از گذشته عیان شده و 
روس ها مقتدرانه ملی پوشان کشتی ایران را 
در قالب مسابقات لیگ شکست دادند شاهد تغییر 
و تحول در کادرفنی هستیم. تغییر و تحول در کادرفنی تیم ملی 
و اینکه چه اتفاقی رخ داده که درستکار با وجود حمایت های صدر 
در صدی رئیس فدراسیون عطای حضور در المپیک پاریس را به 

لقایش بخشیده قطعا پشت پرده های زیادی در دل خود دارد. 
  تصمیم جدید 

فدراسیون کشتی با استعفای پژمان درستکار از سمت 
سرمربیگری تیم ملی کشتی آزاد موافقت کرد. فدراسیون 
کشتی ضمن قدردانی از زحمات پژمان درستکار و همکاران وی 

به جهت هدایت تیم ملی کشتی آزاد در ۳ سال گذشته و کسب 
افتخارات و نتایج حاصله، در مقطع حساس کنونی و فرصت 
کوتاه تا بازی های المپیک پاریس و لزوم کسب ۳ سهمیه باقی 
مانده و همچنین حضور پرقدرت در این رقابت ها، محسن کاوه 
را به عنوان سرمربی تیم ملی کشتی آزاد منصوب کرد. با توجه 
به مأموریت سخت واگذار شده به محسن کاوه، انتظار می رود 
که شناخت بالای وی از ظرفیت های کشتی ایران، چندین دوره 
سابقه حضور در کادر فنی تیم ملی کشتی آزاد، فعالیت به عنوان 
مدیر تیم های ملی کشتی و کسب موفقیت های متوالی در 
رقابت های جهانی جوانان، در نهایت منجر به کسب نتایج مورد 

نظر در المپیک ۲۰۲۴ پاریس گردد. 
  صحبت محسن کاوه 

محسن کاوه در مورد انتخابش به عنوان سرمربی تیم ملی 
کشتی آزاد گفت: این سخت ترین پیشنهادی بود که با آن 
مواجه شدم. پژمان درستکار عزیز ماست اما به خاطر مشکلات 
خانوادگی بیشتر از این نتوانست تیم ملی را همراهی کند. وی 
ادامه داد: به همین خاطر قرار شد من انجام وظیفه کنم و این 
مسئولیت را برعهده بگیرم. از امروز صبح برنامه ریزی برای تیم 
را شروع کردیم. تا المپیک ۸ ماه دیگر زمان باقی مانده و کار 

سختی پیش رو داریم. 
امیدوارم بتوانیم با بهترین شکل تمرینات را ادامه دهیم. وی 
در پاسخ به این سوال که مسئولیت سنگینی برعهده گرفته و 
الان همه از کشتی آزاد توقع کسب مدال در المپیک را دارند، 
عنوان کرد: کار سخت است، ولی من از همه دوستان خواهش 
می کنم بار کشتی را سنگین نکنند. محسن کاوه ادامه داد: ما 
همه تلاشمان را به کار می گیریم اما نباید فشار مضاعف به 
لحاظ روحی و روانی به کشتی گیران وارد کنیم. به هر حال 
همه علاقه مند به کشتی هستند و دوست دارند در المپیک 
کشتی گیران بهترین نتیجه را کسب کنند، اما توقع کسب 
مدال طلا بار روانی برای کشتی گیران ایجاد می کند. سرمربی 
تیم ملی کشتی آزاد در پاسخ به این سوال که باخت ملی پوشان 
در لیگ به روس ها باعث نگرانی شده بود، عنوان کرد: من در 
مورد لیگ صحبت نمی کنم. تمام تلاشمان را به کار می بریم که 

شرایط بهتر شود. 
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چرایی تغییرات در راس کادر فنی تیم ملی کشتی آزاد 

از  رفتن درستکار تا حضور کاوه 

 مورینیو شایسته نشستن  
روی  نیمکت مربیان نیست

داور پیشین ایتالیایی به انتقاد از مورینیو 
پرداخت و تاکید کرد که او شایستگی نشستن روی 
نیمکت مربیان را ندارد. به گزارش فوتبال ایتالیا، 
سخنان جنجالی ژوزه مورینیو در ایتالیا باوجود 
پیروزی دو بر یک رم برابر ساسولو ادامه دارد. 
مورینیو به انتقاد از داور دیدار تیمش برابر ساسولو 
پرداخت و تاکید کرد که او از ثبات روانی لازم برای 
قضاوت این بازی برخوردار نبوده است. این اظهار 
نظر مورینیو با واکنش سریع فدراسیون فوتبال 
ایتالیا همراه شد و به احتمال خیلی زیاد محرومیت 
آقای خاص را هم به دنبال داشته باشد. پائولو 
کازارین، داور پیشین ایتالیایی به انتقاد از مورینیو 
پرداخت و گفت: مارسینارو داور بازی رم و ساسولو 
قضاوت بسیار خوبی داشت و بازی را به خوبی اداره 
کرد. او یک پنالتی به سود رم گرفت و یک بازیکن 
از ساسولو را هم اخراج کرد. وقتی یک مربی بعد از 
بازی انتقاداتی عجیب را بر زبان می آورد این نشان 
می دهد که وضعیت عادی نیست. او ادامه داد: باید 
انتقاد کردن با کلمات زشت و توهین آمیز متوقف 
شود. به نظرم امثال مورینیو شایسته نشستن روی 

نیمکت مربیان نیستند. 

ویژه

سیدمحمد حسینی باوجود 
نیمکت نشینی روحیه خود را 
حفظ کرده و به صورت منظم 
تمرینات خود را ادامه می دهد. 
باوجود نیمکت نشینی مستمر 
این بازیکن گچسارانی، او 
تمرینات خود را به صورت 
منظم و مستمر برای تیم 

تراکتور انجام می دهد.

وحید شمسایی سرمربی 
تیم ملی که از مدت ها پیش 
برای حضور بازیکنان جوان 
و آینده دار در تیم ملی 
بزرگسالان برنامه ریزی 
کرده، برای اردوی پیش 
روی تیم ملی فوتسال نیز، 
پدیده های لیگ برتر را به 
اردوی تیم ملی فراخواند. 

شیری که یکی از بازیکنان 
محبوب پاکو خمس است و 
حتی در پست غیرتخصصی 
هم فیکس بازی می کند، در 
صورتی که در آخرین جلسه 
تمرینی آمادگی خود را نشان 
دهد مسافر سیرجان خواهد 
شد و در غیر این صورت در 

تبریز خواهد ماند. 

ت
شــ

س نو
عک

        نقاهت   تمرین اردو

گفت وگو

محمد طلایی قهرمان سابق کشتی جهان  در 
خصوص تغییرات در راس کادر فنی تیم ملی 

کشتی آزاد صحبت کرد. 
   درباره استعفای پژمان درستکار از 
هدایت تیم ملی کشتی آزاد و روی کار 
آمدن محسن کاوه به جای وی چه نظری 

دارید؟
 در حال حاضر نمی توان در خصوص روی 
کار آمدن محسن کاوه اظهار نظر کرد و باید 
منتظر ماند و دید که در المپیک چه نتایجی 
رقم خواهد خورد، اما به طور کلی با توجه به 
استعفای درستکار بالاخره یک نفر باید جای 
وی قرار می گرفت و محسن کاوه از نظر تعامل با 
فدراسیون تنها گزینه ای بود که می شد انتخاب 

کرد.
   گزینه بهتری به نظر شما وجود داشت؟

گویا برای فدراسیون بهترین گزینه محسن 
کاوه بود، چراکه وی چند سال است که با این 
سازمان همکاری دارد و ارکان فدراسیون به کاوه 
اعتماد کامل دارند؛ در واقع هر دو طرف با شناخت 
از یکدیگر این همکاری را آغاز کرده اند. فکر 
نمی کنم کسی خارج از فدراسیون این مسئولیت 
را قبول می کرد؛ چراکه در سال های گذشته 

چنین اتفاقی رقم خورده است.
   عملکرد درستکار در تیم ملی را چگونه 

ارزیابی می کنید؟
 عملکرد تیم ملی کشتی آزاد در زمان درستکار 
مطلوب بود، اما این اواخر به رقبای سطح بالا 
نتایج را واگذار کردیم، به طور کلی مدال های 
خوبی به دست آوردیم، در حال حاضر نیز یکدلی 
فدراسیون، تیم و کادر فنی می تواند نقش بسزایی 

در موفقیت کشتی کشورمان داشته باشد.
   اهالی کشتی به جابه جایی در این زمان 

انتقاد دارند!
از نظر قانونی این جابه جایی در زمان درستی 
اتفاق نیفتاده است، چراکه هر سرمربی باید 
۴ سال در تیم حضور داشته باشد، اما وقتی که 
پژمان درستکار استعفا داده است، چاره دیگری 
وجود ندارد. حال حاضر تنها همدلی به موفقیت 
تیم کمک می کند، چراکه ملی پوشان ما عنوان دار 
هستند و مزه حضور در میدان های بین المللی را 

از نزدیک چشیده اند. 

طلایی:  
عملکرد تیم ملی 

کشتی آزاد در زمان 
درستکار مطلوب بود

حضور اینچه درگاهی در مجمع  
برای جلوگیری از تعلیق فدراسیون 

ژیمناستیک بود
فارس: مناف هاشمی در حاشیه مجمع 
عمومی کمیته ملی المپیک،  در مورد فدراسیون 
ژیمناستیک گفت: این فدراسیون هیچ توضیحی 
ندارد و فردی که در مجمع حضور پیدا کرده 
بود، خودش اظهار نظر کرده است. فکر می کنم 
تصمیمی که رئیس کمیته و وزیر ورزش گرفتند، 
به مصلحت ورزش کشور است. چیزی که به 
مصلحت ورزش و ورزشکاران کشور است، حتما 
تصمیم درستی است. شاید من یا یک نفر از این 
تصمیم ناراحت باشد، اما مصالح کشور مهمتر 
است. تصمیم جمعی بوده و برای اینکه این 
فدراسیون تعلیق نشود و آسیب نبیند، این کار 
انجام شده است که ای کاش دو سال قبل اتفاق 
می افتاد. به هرحال عزیزی هم در این فدراسیون 
کار می کند تا الان برای ما عزیز بوده است. چیزی 
که ملاک ما است، تاییدیه فدراسیون های جهانی 
برای اعزام ها و لایسنس ها است.  هاشمی در 
مورد پیگیری های کمیته برای اعزام نشدن 
تکواندون به انگلیس گفت: ویزا ندادند و ما هم 
مجددا مکاتبه کردیم و وزیر هم از ما خواست. 
ولی به هرحال خود فدراسیون هم اعتراض 
کرده و تمام مستنداتی که به فدراسیون جهانی 
فرستاده و سفارت انگلیس، به ما دادند و ما هم 
به IOC اعلام کردیم و طی یک نامه ای اعتراض 
خود را اعلام کردیم و عدم حضور در مسابقات 
کسب سهمیه منچستر به ضرر کشورمان است 
و امیدواریم آنها طوری تدبیر کنند که دیگر این 

مشکلات تکرار نشود.

 منهای فوتبال

دیدگـاه

  کوتاه 
ایسنا: بائو درباره عملکرد نساجی در لیگ قهرمانان 
آسیا گفت: به عنوان اولین سال حضور در آسیا تجربه بدی 
نبود. بازیکنان نساجی جوان بودند و تجربه حضور در این 
مسابقات را نداشتند. میثم بائو بازیکن سابق نساجی مازندران 
در گفت وگو با ایسنا، درباره شکست این تیم مقابل الهلال 
عربستان در لیگ قهرمانان اسیا اظهار کرد: نساجی در نیمه 
اول نمایش خوبی نداشت و در همان دقایق نخست گل اول را 
دریافت کرد. در ادامه هم باز هم غافلگیر شد و گل دوم را هم 
خورد و نتوانست برنده از زمین خارج شود. بائو درباره عملکرد 
نساجی در لیگ قهرمانان آسیا گفت: به عنوان اولین سال 
حضور در آسیا تجربه بدی نبود. بازیکنان نساجی جوان بودند 
و خیلی تجربه حضور در این مسابقات را نداشت. البته این 
تیم خیلی بدشانس بود و اگر کمی تجربه داشت شاید اتفاقات 
بهتری برای این تیم می افتاد. بازیکن سابق نساجی بیان کرد: 
نساجی باید در نیم فصل تقویت شود و نقاظ ضعف خودش 
را پوشش بدهد تا بتوتند در نیم فصل دوم نتایج بهتری را 

کسب کند. 

بیــن المــلل 
 ستاره انگلیسی رئال مادرید که عنوان جوان طلایی فوتبال 
اروپا را به خود اختصاص داد از راز درخشش خود در کهکشانی ها 
سخن به میان آورد. به گزارش فوتبال ایتالیا، جود بلینگام 
همچنان که پیش بینی می شد عنوان جوان طلایی فوتبال 
اروپا را در سال ۲۰۲۳ به خود اختصاص داد. ستاره انگلیسی 
رئال مادرید با جمال موسیالا از بایرن مونیخ، لامین یامال از 
بارسلونا و ژاوی سیمونز از لایپزیگ رقابت داشت و در نهایت 
با کسب ۴۸۵ امتیاز بالاتر از همه به این عنوان مهم دست پیدا 
کرد. او بعد از کسب جایزه در ایتالیا گفت: افتخار می کنم که 
چنین جایزه ای را به دست آورده ام و این باعث می شود تا تلاش 
بیش تری از خود نشان دهم. می خواهم روز به روز بهتر شوم و 
به رئال مادرید کمک کنم. همه تمرکزم روی این موضوع است 

و امیدوارم که بتوانم روزهای بهتری را در رئال 
تجربه کنم. او درباره راز درخشش خود در رئال 
مادرید گفت: راز درخشش در رئال به خاطر 
تحمل مسئولیت است. من از دوران کودکی 

و زمانی که در آکادمی فوتبال بودم به چنین 
چیزی عادت کرده ام و همین موضوع 

باعث شد تا خیلی سریع خود را با 
شرایط موجود در رئال وفق دهم. 
بلینگام در ادامه صحبت های خود 
به ستایش از کارلو آنچلوتی 
پرداخت و گفت: او مکان مناسب 
را برای درخشیدن من در رئال 

پیدا کرده است و این باعث شده تا من 
روزهای خوبی را تجربه کنم. بلینگام در 
رئال مادرید بسیار فراتر از انتظار ظاهر 

شده است. 

با ادامه روند کنونی، احتمال افزایش 
اشتباهات داوری بیشتر می شود 

سوژه اصلی وبینار داوری هفته اخیر کمیته داوران در خصوص 
بازی تیم های آلومینیوم اراک و پیکان بود که اشتباه عجیب داوری 
رخ داد و کمک داور از نقطه کرنر اعلام »آفساید« کرد. رئیس 
کمیته داوران با فشاری که به خاطر عملکرد داوران رویش قرار 
گرفته بود در رسانه ملی پاسخگو شد. البته وقتی کسی مسئول 
می شود باید جوابگو باشد و چه معنی دارد که جوابگو نباشد. 
افشاریان در مورد مسائل داوری صحبت کرد اگرچه فشاری 
زیادی روی او بود ولی آنچه به بالا رفتن کیفیت قضاوت داوری ها 
کمک می کند، آرامش داوران است. اینکه در وبینار داوری بیشتر 
وقت اعضای حاضر در آن وبینار صرف یک بازی شود مورد مهمی 
است، چون همه قضاوت ها دارای اهمیت است. بحثی که همه 
 VAR دارند درباره حضور کمک داور ویدئویی است. می گویند اگر
بیاید همه مشکلات حل می شود. در دنیای فوتبال مدرن هم با 
VAR تمامی مشکلات داوری رفع نشده است. داوران خبره ای 
وجود دارند که می توانند با استفاده از کمک داور ویدئویی، 
اشتباهات را به صفر برسانند، ولی برای همه قضاوت ها کمک 
داور ویدئویی راه گشا نبوده و نخواهد بود. به هر حال لازم است 
که این فناوری وارد ایران شود تا اعتراض ها کمتر شود، ولی قطع 
نخواهد شد. قطعا کم نخواهند بود آن هایی که با VAR هم دست 
از اعتراض نخواهند کشید. با این نوع شکل کار، مشکلات حل 
نمی شود. هرچه جلوتر برویم شرایط حساس تر می شود. مدیران 
عامل تیم ها ورود می کنند و فدراسیون هم مسئولیت را به کمیته 
داوران واگذار می کند. ریشه مشکلات را باید یافت و برای رفع 
ان اقدام کرد. فدراسیون فوتبال که داعیه زیادی دارد نسبت به 
آوردن VAR ضعیف عمل کرده و این موضوع ایجاد مشکل کرده 
است. یک جای کار می لنگد، چون رئیس فدراسیون فوتبال 
ایران در AFC صاحب مسئولیت و کرسی است. کسی که در 
کنفدراسیون فوتبال آسیا صاحب جایگاه است چطور نتوانسته 
سیستم کمک داور ویدئویی را وارد کشور کند؟ یک بار با جدیت از 
سهولت ورود آن صحبت می شود و مرتبه بعدی مسئولیت بر روی 
دوش باشگاه ها می افتد. شرکت های مختلف حاضر به حمایت 
 VAR مالی هستند تا از شرکت هایی که مورد تأیید فیفا هستند
وارد ایران شود، ولی اقدام اساسی را نمی بینیم. بعد از اشتباه داوری 
که در بازی آلومینیوم اراک و پیکان رخ داد و من یقین دارم اشتباه 
تعمدی نبوده، بلافاصله رئیس کمیته داوران به محرومیت کمک 
داور اشاره کرده است. این اقدام یعنی ورود به حریم داوری خودی 
و حفظ نکردن احترام داوری، دیگر برای آن کمک داور از لحاظ 
روحی روانی انگیزه ای نمی ماند. دیگر داوران هم اعتماد به نفس 
خود را از دست می دهند. چنین رفتاری رفع تکلیف است. نگوییم 
فقط داوران مقصر هستند، چون دچار ناهنجاری هستیم و همه 
از هم طلب دارند. باید سعه صدر داشت و بلافاصله محروم کردن 
کمک داوری که اشتباهی بزرگ کرد، استرس را به دیگر داوران 
وارد می کند. داوران جایگاه حرفه ای دارند و باید به جامعه داوری 
آرامش داد. روش مدیریت جامعه داوری ضعف دارد و با ادامه 

روند کنونی، احتمال افزایش اشتباهات داوری بیشتر می شود.

محمد فنایی 
کارشناس فوتبال 

علیدوستی: باید تمهیداتی برای مراقبت از تیمی که برزیل را  شکست داده   اندیشیده   شود
در بیستمین روز از آبان ماه، نوجوانان ایران 
با پیروزی ۳ بر ۲ مقابل برزیل در جام جهانی 
زیر ۱7 سال خبرساز شده و توجه ها را به 
خود جلب کردند. این تیم در مرحله یک 
هشتم نهایی جام جهانی زیر ۱7 سال در 
ضیافت پنالتی ها مقابل مراکش شکست 
خورد و با جام وداع کرد، اما به قول حسین 
عبدی سرمربی نوجوانان »جام برای ما تمام 
شد با این حال فوتبال و زندگی ادامه دارد.« 
حمید علیدوستی پیشکسوتی که در دوران 
مربیگری سابقه همکاری با تیم های پایه را 

داشته در این خصوص صحبت کرد. 
  آلمان، فرانسه را شکست داد و 
قهرمان جام جهانی زیر 17 سال شد، اما 
ما نگران تیم نوجوانان ایران هستیم که 
بعد از آن عملکرد خوب در گذر زمان 

فراموش نشود. نظرتان چیست؟
از همان زمان که این تیم برزیل را شکست 
داد، مقابل انگلیس شایسته بود و در گروه سوم 
شد من معتقد بودم با اینکه نتیجه مهم است، 
اما همه چیز نتیجه نیست. در واقع نتیجه شرط 
لازم است، اما شرط کافی نیست. ما باید با نگاه 
بلندمدت ببینیم چند نفر از این بازیکنان به 
تیم ملی بزرگسالان می رسند یا چند نفرشان 
به تیم امید و جوانان راه پیدا می کنند. یا اینکه 
اصلًا تیم های امید و جوانان در حضور این 
نسل چه نتایجی می گیرند. الان مثلًا از تیم 
آقای چمنیان که تیم خیلی موفقی هم بود و 
نتیجه خوبی هم گرفت، چند نفر در تیم ملی 
حضور دارند؟ فقط ا...یار صیادمنش؟ او هم 
به دلیل مصدومیت در جام جهانی نتوانست 

حاضر باشد. 
  تصمیمات فردی بازیکنان در کنار 
عدم وجود نگاه بلندمدت و برنامه، باعث 

چنین چیزی می شود؟
یک مواقعی تصمیمات بچه ها فردی است 
و باعث می شود با وجود استعدادی که دارند 
نند به جایگاه دلخواه شان در فوتبال  نتوا
برسند. مثل انتخاب اشتباه تیم در فصل 
نقل وانتقالات. وقتی بازیکنی در حد تیم ملی 

است باید با بعضی تصمیمات از بالا از این 
بازیکنان مراقبت شود. این تصمیمات باید 
شامل پکیجی از رفتارها و سیاست ها باشد تا 

به نقطه مناسب برسند. 
  به فرض احترام به تصمیم شخصی 
بازیکنان در زمان نقل وانتقالات، آیا 
می توانیم کمیته ای تشکیل بدهیم که 
در مورد پیشنهادات شان مشورت های 
لازم را به آنها )بازیکنان کم سن( بدهد؟

شما می گویید کمیته من می گویم فراتر از 
آن، تجمعی از افراد باشد که به این بازیکنان 
مشورت بدهد. این تجمع باید با رویکردی 
برگرفته از تجارب گذشته و نگاه به آینده به 
بازیکنان مشورت بدهد و موارد موردنیاز را به 
آنها منتقل کند تا بازیکن فقط به صحبت های 
یک یا دو یا چند مشاور کم بسنده نکند. 
برای مثال در تیم جوانانی که اکبر محمدی 
سرمربی آن بود علیرضا جهانبخش و سردار 

آزمون عضو بودند. 
این بازیکنان به دلیل مشاوره های خوب، 
والدین پیگیر و در نهایت تصمیم شخصی 
مناسب امروز جزو ارکان اصلی تیم ملی 
هستند. این همان نتیجه ای است که ما 
باید از تیم پایه بگیریم. این موارد خیلی 
مهم هستند که بازیکن در حد ملی به حال 
خودش رها نشود و از همین حالا تیمی که 

برزیل ۳ بر ۲ شکست داده، تمهیداتی 
برای مواظبت از آنها اندیشیده شود. 

 این تمهیدات علاوه بر مشاوره 
نقل وانتقالاتی، شامل آموزش زبان 

و کمک به حضورشان در تیم های 
سرباز پذیر هم می تواند باشد؟

وقتی کلمه مواظبت را به کار می بریم 
شامل همه این موارد می شود. به نظرم 
این بچه ها باید در جریان بزرگ تری قرار 
بگیرند و با قدرت مواظبت شوند. این 
مواردی که شما گفتید می تواند جزئیاتی 
از آن نگاه و جریان بزرگ تر باشد. باید 
نخبه های فوتبال ما کنار هم بنشینند به 

جوانان و نوجوانان ما کمک کنند. 

  کشور ما چند مرتبه ای در رده نوجوانان 
نتیجه خوبی گرفته اما همین نسل ها وقتی 
به رده جوانان و امید می رسند نمی توانند 
کسب موفقیت کنند. دلیل بروز این اتفاق 

چیست؟
چون هر چه رده سنی بالاتر می رود توسعه 
آموزش پیچیده تر می شود. شما باید تفکر 
توسعه پایدار داشته باشید و این موضوع را به 

خوبی مدیریت کنید. 
  کمی از فوتبالیست های کشورمان 
دور شویم. با حضور تیم هایی از قاره های 
مختلف مثل برزیل، آرژانتین و مالی چرا 
دو تیم اروپایی فرانسه و آلمان به فینال 
رسیدند؟ تحلیل شما از این موضوع 

چیست؟
ابتدا این نکته را باید بگویم که استثنا در 
رده نوجوانان تیم های آفریقایی به دلیل قدرت 

بدنی شان خوب نتیجه می گیرند. مثل همین 
تیم مالی که گفتید. قدرت بدنی در این رده 
مهم است، اما همه چیز نیست. در کل تاکتیک 
و توسعه فوتبال در اروپا و کشورهایی مانند 
فرانسه، انگلیس و اسپانیا پایدار است.  این 
توسعه پایدار از تیم های بزرگسال شروع شده 
و به تیم های پایه سرایت کرده است.  دانش 
فقط قدرت بدنی نیست، در کشورهای اروپایی 
اساتید دانشگاهی و مربیان روی موارد مختلف 
کار می کنند. برای مثال وقتی تیمی مثل 
منچسترسیتی، رئال مادرید و بارسلونا تیم های 
بسیار خوبی با تاکتیک های متنوع و روش های 
مختلف بازی دارند، قطعاً این موضوع به مربیان 
پایه هم سرایت می کند.  در واقع رشد فوتبال 
در کشورهای اروپایی از لحاظ سخت افزاری و 
نرم افزاری صورت گرفته است. شاید در سطح 
نوجوانان آفریقایی ها روند خوبی داشته باشند، 
اما در کل توسعه فوتبال سهم اروپایی هاست. 

نگاه  و  بزرگ  جریان  از  دائماً    
فوتبال  پایه  سطوح  برای  بلندمدت 
صحبت می کنید. در جهان و آسیا مثالی 
از این قضیه دارید تا برای مخاطبان 

قضیه ملموس تر باشد؟
اگر یادتان باشد چند وقت قبل انگلیس در 
مسابقات امیدهای اروپا ۲۰۲۳ قهرمان شد. 
در آن تیم تمام بازیکنان در ترکیب اصلی 
تیم شان در لیگ برتر انگلیس بازی می کردند، 
مثل هاروی الیوت از لیورپول، جونز و بقیه 
بازیکنان. وقتی بازیکن از رده نوجوانان به 
خوبی و با نگاه بلندمدت آموزش می بیند 
و از او به خوبی مواظبت می شود در نتیجه 
وقتی به سطح امید رسید می تواند حتی در 
ترکیب اصلی تیمش در لیگ بازی کند.  
لبته قطعاً نگاه حمایت گری از بالا هم  ا
وجود دارد که به کمک قوانین تیم ها را 
به استفاده از بازیکنان جوان سوق دهد 
یا در مورد دیگری خودم به اوزاکا ژاپن 
رفته بودم و در کلاسی شرکت کردم. 
در آنجا تفکرات و افق دید بالای آنها را 

مشاهده کردم.  


